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گروه سیاسی- سیدمجید حسینی: 
حادثه بزرگی که روز ظهر روز شنبه، ۶ 
اردیبهشت ۱۴۰۴ در بندر شهید رجایی 
بندرعباس به وقوع پیوســت، تاکنون 
۴۶ کشــته، ۶ مفقودی و بیش از یک 
هزار نفر مجروح برجا گذاشــته است 
وقوع  علت  درباره  دقیقی  اطلاعات  اما 

حادثه در دست نیست.
تشکیل کمیته  بررسی علل حادثه 

بندر شهید رجایی و احضار برخی از 
مقصرین

وزیر کشــور گفت: عملیات مهار آتش و 
لکه گیــری در بندر شــهید رجایی در حال 
انجام اســت. کمیته ای برای بررســی علل 
این حادثه تشکیل شد و برخی از مقصرین 
که مشــخص شــده بودند، احضار شدند و 

پیگیری ها در حال انجام است.
به گزارش ایسنا، اسکندر مومنی با بیان 
اینکه تاکنون ۴۶ متوفی و جانباخته در حادثه 
بندر شهید رجایی داشته ایم و تقریبا تعداد 
آن هایی که شناسایی نشده اند یا مفقودین با 
جنازه هایی که وجود دارد، برابری و مطابقت 
دارد )آن هایی که شناســایی نشده اند و باید 
از طریق دی ان ای شناســایی شوند(، گفت: 
تیم های تشــخیص هویت نیروی انتظامی 

وارد منطقه شده و مشغول کار هستند.
وی با بیان اینکه تعداد مجروحان بستری 
در بیمارســتان ها بــه ۱۲۰ نفر کاهش پیدا 
کرده است، افزود: شب گذشته به استحضار 
بینندگان عزیز رســاندیم که از چند جبهه 
آتش نشانان و نیروهای امدادی شجاعانه به 
دل آتش زدند و مســیرهایی را باز کردند و 
اگر تا دیشب )شامگاه یکشنبه(از چهار طرف 
اطفــا حریق می کردند اکنــون کل منطقه 
تفکیک و قطعه بندی شده است و مسئولیت 
هر قطعه به بخش هایی واگذار شد و کار را به 

نتیجه رسانده اند.
وزیر کشور با بیان اینکه اکنون می توانیم 
دقیقاً اعلام کنیم که آتش کنترل و مشغول 
لکه گیری هســتند، ادامه داد: برخی از مواد 
کندسوز مثل ایزوبام ها ممکن است تا چند 
روز به صورت کند بســوزند و دود داشــته 
باشــند و لکه گیری ها در حال انجام اســت 
که فکر می کنم از امشــب و فردا مسئولیت 
این کار را خود استان ادامه خواهد داد ولی 
عملًا اگر بخواهیم عنوان کنیم، آتش سوزی 
کنترل و در حال لکه گیری هســتند و مهار 

شده است.
مومنی با بیان اینکه تصمیماتی هم صبح 
دوشــنبه در مورد حادثه اتخاذ شده است، 
گفت: یک جلسه مشترک بین ستاد بحران 
و شورای تأمین اســتان برگزار و تمهیداتی 
اتخاذ شــد. یکی از آن هــا کمیته ای بود که 
برای بررسی علل تشکیل شده بود، چندمین 
جلســه خــود را تشــکیل داد و مقصرانی 
که مشــخص شــده بودند، احضار شدند و 

پیگیری ها در حال ادامه است.
وی با بیان اینکه یکشــنبه توضیح دادم 
که نحــوه این اتفاق به چه شــکلی بود اما 
قصورهایــی وجود داشــت از جمله رعایت 
نکات ایمنی و همچنیــن پدافند غیرعامل 
افزود: خیلی ساده می گویم پدافند غیرعامل 
یعنــی همــه تخم مرغ ها را در یک ســبد 
نگذاریم و اصــل پراکندگی را رعایت کنیم، 
اگر اتفاقی افتــاد همه مجموعه از بین نرود 
و به هر حال به گونه ای باشــد که نیروهای 
امدادی اگر اتفاقی افتاد بتوانند کمک کنند 
که متأســفانه این اتفاق نیفتاده بود و سایر 

آسیب شناسی هایی که باید صورت گیرد.
مومنی با بیان اینکه قرار شد این جلسه 
مســتمراً و هر روز تا رسیدن به یک ایمنی 
کامل ادامه داشته باشد تا اتفاقات بعدی رخ 
ندهد، گفت: قرار شد از محل ستاد مدیریت 
بحــران منابعی بــرای ترمیم ایــن موضوع 

اختصاص داده شود.
وی با بیان اینکه اقدامات پیشگیرانه برای 
این کار اتخاذ شــده اســت، افزود: در مورد 
دســتگاه هایی که پای کار بودند واقعاً باید 
صمیمانه سپاســگزار باشم که یک همدلی 
کامــل و یکپارچه ای را می بینیــم. از همه 
نیروها از جمله نیروهای امدادی، آتش نشانان 
شــجاع و نیروهای درمانی، نیروهای مسلح، 
کادر پــرواز هواپیماهــا، هلیکوپترهایی که 
شــبانه روز کار کردند، خود رسانه ملی صدا 
و ســیما انصافاً سنگ تمام گذاشت تشکر و 

از دیگر رسانه ها نیز صمیمانه سپاسگزاریم.
وی اظهار کرد: کشورهایی اعلام همدردی 
کردند که سپاســگزاریم. کشور روسیه چند 
فروند هواپیما اینجا مستقر کرد که الحمدالله 
تاکنون نیاز نشده اســت؛ در صورت نیاز از 
آن ها هم استفاده می شود که صمیمانه بابت 

این حضور و همدردی  سپاسگزار هستیم.
قصور در حادثه انفجار بندر شهید 

رجایی محرز شد
عضو هیــات اعزامی رئیــس مجلس به 
بندررجایی گفت: شواهد و تصاویر فیلم های 
مداربســته و گزارش هایی که از مصدومان 
نزدیک به حادثه دریافت شــده است، نشان 
می دهد بی کفایتی و ســهل انگاری بسیاری 
در رونــد بارگیری و دیگــر موضوعات بندر 

شهید رجایی وجود داشته است.
ســید مرتضی محمودی، نماینده مردم 
تهران در مجلس شــورای اســلامی و عضو 
هیئــت اعزامی رئیس مجلس به بندرعباس 
در گفت وگو با ایســنا با اشاره به ابعاد حادثه 
انفجار در بندر شــهید رجایــی عنوان کرد: 
تیــم اعزامی مجلس به بندرعباس، اهمال و 
قصور جــدی را به عنوان دلیل اصلی انفجار 
در بندر شــهید رجایی تشخیص داده است. 
نبود ساختار درست و عدم کنترل و نظارت 
بر کالاهای ورودی و خروجی یکی از دلایل 
مهم در ایجاد این حادثه بوده است. البته این 
اهمال و نبود نظارت در بنادر دیگر نیز وجود 

دارد اما در بندر شهید رجایی به میزان قابل 
توجهی وجود داشته است.

وی ادامه داد: احتمال تعمد و کارخرابی 
در این حادثه بســیار کم اســت. شواهد و 
تصاویر فیلم های مداربســته و گزارش هایی 
که از مصدومان نزدیــک به حادثه دریافت 
شــده اســت نشــان می دهد بی کفایتی و 
ســهل انگاری بســیاری در روند بارگیری و 
دیگر موضوعات بندر شــهید رجایی وجود 
داشته اســت. تخلفات در روند حمل بار به 
بندر شــهید رجایی، دروغ اظهاری و اعلام 
نکردن محتوای واقعی کانتینرها به عینه در 
این بندر از ســوی مسئولین مربوطه وجود 

داشته است.
عضو کمیســیون شــوراها و امور داخلی 
مجلس یادآور شد: گزارش تیم اعزامی رئیس 
مجلس به هرمزگان امروز کامل می شــود و 
فردا به آقای قالیباف ارائه خواهد شد. البته 
اگر زوایای پنهانی این موضوع داشته باشد، 
مجدد به گزارش اضافه خواهد شد. اینکه این 
گزارش در صحن مجلس قرائت می شود یانه، 
به عهده رئیس مجلس خواهد بود، اما قطعا 
قبلا از ارائه در صحن، رئیس مجلس درباره 
ابعاد حادثه بندر شهید رجایی با نمایندگان 

به تبادل نظر خواهد پرداخت.
عضــو هیئت اعزامی رئیــس مجلس به 
بندر شهید رجایی عنوان کرد: دستگاه های 
امنیتی و انتظامی در حال بررســی هستند 
تا اگر حتی یک درصــد احتمال خرابکاری 
وجود داشــته است، مسببین آن دستگیر و 
به سزای اعمال خود برسند. رهبر انقلاب نیز 
در پیامی که برای حادثه بندر شهید رجایی 
صادر کردند به برخورد جدی با مســببین 
این حادثه اشــاره کردند. بنابراین حتی اگر 
پای دســتگاه های دولتــی و حاکمیتی نیز 
وجود داشته باشد، نباید عقب نشینی کنیم 
و به شــدت با مســببین حادثه بندرعباس 
باید برخــورد کنیم. چرا که این حادثه اصلا 
کوچک نبود و هنوز هــم مفقودینی وجود 
دارند که پیدا نشــده اند. خسارات مادی این 
انفجار نیز حائز اهمیت است. درحال پیگیری 
هستیم تا دستور رئیس جمهور برای جبران 
خسارات وارد شــده جانی و مادی حتما به 
سرانجام برسد و به رویه اداری تبدیل نشود.

وی با بیان این که »بارها در مجلس فریاد 
زدیم که انتصابات باید بر اساس شایستگی ها 
و عقلانیــت باشــد« ابراز عقیده کــرد: اما 
متاســفانه این موضــوع در برخی انتصابات 
از ســوی وزیر راه و شهرسازی رعایت نشده 

است.
نماینده مردم تهران در مجلس شــورای 
اســلامی در پایــان یــادآور شــد: از مردم 
می خواهیم تا به پمپاژ رســانه ای دشمنان 
توجه نکنند. دســتگاه ها نیــز قصور خود را 
گردن یکدیگر نیندازند. از مردم می خواهیم 
بــه گزارش رســانه های داخلــی و گزارش 
جامعی که در روزهای آینده منتشر می شود، 

اعتماد کنند.
خسارات وارده در بندر رجایی بیشتر 
در بخش کالاهای وارداتی بوده است

قائم مقام بازرگانی وزیر صمت از تشکیل 
کارگروه تخصصی بررسی حادثه آتش سوزی 
به دستور وزیر صنعت، معدن و تجارت خبر 
داد و گفت: خسارات وارده بیشتر در بخش 

کالاهای وارداتی بوده است.
به گزارش وزارت صمــت، محمدصادق 
مفتــح روز دوشــنبه اظهــار داشــت: در 
اولین ســاعات انتشــار خبر حریق در بندر 
شهیدرجایی جلسه بررســی ابعاد حادثه با 
تشــکیل کارگروهی متشکل از کارشناسان 
بخش صنایع و بازرگانی با مســئولیت بنده 
آغاز شــد. وی افزود: برای بررسی میدانی، 
کارشناســان اداره  کل صمت استان و یک 
نفر نماینده از ســتاد وزارت در محل حادثه 

مستقر شده است.
مفتح گستره آتش سوزی و خسارات وارده 
را بیشتر در بخش کالاهای وارداتی دانست 
و تاکید کرد: برآورد اولیه و بازدید از صحنه 
آتش سوزی نشان می دهد که سرایت آتش 
در کانتینرهای دپو شــده کالاهای وارداتی 
رخ داده و به نهاده های تولید در این حادثه 

آسیب چندانی وارد نشده است.
رئیس کارگروه تخصصی بررســی حادثه 
آتش سوزی بندر شهید رجایی اطمینان داد 
که تولید و نهاده های آن از آســیب در امان 
مانده  و در لحظات اولیه نسبت به ایمن سازی 
و تخلیه کالاهای ضــروری اقدام لازم انجام 

شده است.
مفتح ابراز امیــدواری کرد: با رصد کامل 
بخش تولید و نیازمندی هــای آن علاوه بر 
نظارت معمول، زنجیــره تامین و تولید در 
سایر کشور با ثبات است و هرگونه اعلام نیاز 

استانی به سرعت تامین می شود.
قائم مقام وزیر صنعــت، معدن و تجارت 
نظارت مستمر بر زنجیره تولید و تامین را از 
برنامه های اصلی وزارت صمت عنوان کرد و 
دسترسی به اطلاعات جامع را عامل تسریع 
در تامین کســری موجود و تعادل بخشی به 

بازار دانست.
وی تصریح کرد: بر اســاس دستور وزیر 
صمت ایــن کارگروه با تعامــل و همکاری 
مجموعه های مســئول، روند بررسی جوانب 
حادثه، میزان خسارت و جبران آن از مجاری 
قانونی را در دستور کار فوری قرار داده است.

ترخیص کالاهای از بندر شهید 
رجایی در اولویت قرار گیرد

گمرک ایران نیــز در اطلاعیه ای خطاب 
به گمرکات سراسر کشور از آنان خواست تا 
ترخیص کالاهای گمرک شهید رجایی را در 

اولویت قرار دهند. 
بــه دنبال حادثه انفجار در بندر شــهید 
ایران  رجایی، دســتورالعمل جدید گمرک 
منتشر شد که بر اساس آن گمرکات اجرایی 
دســتور بررســی فوری اظهارنامه های این 

گمرک را صادر کردند.
بر اســاس ایــن دســتورالعمل تمامی 
پرونده های کارشناسی نشده باید ظرف ۲۴ 
ساعت آینده تعیین تکلیف شوند؛ همچنین 
مدیران موظف به نظارت و اجرای سریع این 
بخشنامه شدند.  بر اساس اعلام گمرک ایران 
از وضعیت گمرک بندر شهید رجایی، ارتباط 
۱۰۰ تا ســند کالای اساســی و ضروری در 
سامانه های گمرکی قرار گرفته که با ارسال 
اطلاعات به کارشناســان گمــرک عملیات 
تشریفات گمرکی در حال انجام و در مرحله 

هدایت به درب خروج است.
بر اساس تصمیمات تیم پشتیبانی گمرک 
مقرر شــد تا زمان بازسازی ساختمان اصلی 
گمرک، کارکنان در ساختمان های مجزایی 
مستقر شوند تا عملیات گمرکی بدون وقفه 
انجام شود. امور بندری سامانه جامع گمرکی 
وصل شــد و ارتباط از مرحله سالن تا درب 

خروج برقرار شده است.
درب خروج و ایکس ری ســامانه جامع 
گمرکی وصل شــد. در حال حاضر اظهار و 
فرآیند تشــریفات چه در رویه ورود، خروج 
و عبــور در حــال انجام اســت. در مجموع 
ایکس ری،  صــادرات،  واردات،  ســالن های 
ترانزیــت و امور بنــدری و گمرک صنایع و 
معــادن خلیج فارس به مدار برگشــته اند و 
ارتباط سیســتمی آنها راه اندازی و فعالیت 
عادی خودشان را آغاز کردند. امکان مشاهده 
بارنامــه و اطلاعــات بندر هــم اکنون در 

سامانه های گمرک فراهم شده است.
اقدامات سازمان بورس برای حفاظت 

از منافع سهامداران 
در حادثه بندر رجایی

رئیس اداره نظارت بر ناشران گروه مالی 
و خدماتی ســازمان بورس و اوراق بهادار، از 
اقدامات ســازمان بورس بــرای حفاظت از 
منافع سهامداران در حادثه رخ داده در بندر 

شهید رجایی خبر داد.
سعید واشــقانی فراهانی گفت: سازمان 
بورس و اوراق بهادار از اولین ساعات انتشار 
اخبار مربوط به انفجار در بندر شهید رجایی 
با ســه شرکت »توســعه خدمات دریایی و 
بندری سینا، تایدواتر خاورمیانه و کشتیرانی 
جمهوری اســلامی« که بــه ارائه خدمات 
بندری در بندر شــهید رجایی می پردازند؛ 
مکاتبه کرده و از این شــرکت ها خواست تا 
آثار مالی ناشی از این حادثه را شفاف سازی 

کنند.
وی ضمــن ابراز همــدردی با هم وطنان 
آســیب دیده و خانواده هــای جان باختگان 
حادثه انفجار در بندر شــهید رجایی افزود: 
حادثه در انبارهــای کانتینری رخ داده و بر 
اساس اطلاعات دریافتی و شفاف سازی های 
صــورت گرفته تاکنون؛ تنهــا معادل چهار 
درصد از مبلغ کل فروش به شرکت توسعه 
خدمات دریایی و بندری ســینا خســارت 
وارد شــده است. واشقانی فراهانی از مذاکره 
سازمان بورس با شرکت های بیمه پذیرفته 
شــده در بازار ســرمایه )بیمه دانــا، بیمه 
آســیا، بیمه البــرز و...( خبــر داد و اضافه 
کرد: شــرکت های بیمه مزبور نیز بلافاصله 
پس از درخواست ســازمان بورس اقدام به 
شفاف ســازی در خصوص اثــرات مالی این 

حادثه کردند.
وی افزود: طبیعتاً اثــرات واقعی و مبلغ 
خسارت وارده به شرکت های فعال در حوزه 
حمل ونقــل و بیمه پذیرفته شــده در بازار 
ســرمایه، بعد از مشخص شدن علت و ابعاد 
حادثه توسط ناشران مزبور اعلام خواهد شد.
رئیس اداره نظارت بر ناشران گروه مالی 

و خدماتی ســازمان بورس و اوراق بهادار، در 
عیــن حال با این توضیح که حادثه رخ داده 
در بندر شــهید رجایی منجر به بسته شدن 
هیچ نمادی نشده، اعلام کرد: پیگیری های 
مربوطه به صورت وِیژه توسط سازمان بورس 
ادامه خواهد یافت و آثار مالی احتمالی آتی 
بلافاصله پس از مشــخص شدن، به اطلاع 

فعالان بازار سرمایه خواهد رسید.
کالاهای اساسی در بندرعباس آسیب 

جدی ندیده است
معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی وزارت 
جهاد کشاورزی اعلام کرد: کالاهای اساسی 
وارداتی از بندرعبــاس در پی حادثه انفجار 
و آتش ســوزی دیروز در بندر شهید رجایی 

آسیب جدی ندیده است.
به گزارش ایرنا، اکبر فتحی روز در آیین 
معرفی رئیس جدید سازمان جهاد کشاورزی 
اســتان اردبیل گفت: به محض بروز حادثه 
دیروز در بندر شهید رجایی، ستاد مدیریت 
بحران در وزارت جهاد کشاورزی شکل گرفت 
و شرکت های دولتی و بخش خصوصی تامین 
کننده نهاده ها و کالاهای اساســی گزارش 
داده و اعلام کردند که محموله های نهاده ها 
و کالاهای اساســی تاثیرات جزیی داشته و 

خسارت عمده ای ندیده اند.
وی بیان کرد: بر اســاس تصمیم ســتاد 
مدیریت بحــران وزارت جهاد کشــاورزی، 
مقرر شد که کشتی های حامل بار و محموله 
مربوط به این وزارت که به سمت بندر شهید 
رجایی در حال حرکت بودند، به سمت بنادر 
دیگر کشور هدایت شده و تغییر مسیر دهند 

تا بار آنها تخلیه شود.
معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی وزارت 
جهادکشــاورزی همچنین اظهار کرد: طبق 
هماهنگــی و پیش بینی لازم انجام شــده، 
خللی جــدی در روند صــادرات و واردات 
محموله های بخش کشاورزی ایجاد نشده و 
کالاهای اساسی موجود در کشتی ها، آسیب 
ندیــده و کالاهای موجود در محوطه بندر و 

انبار نیز آسیب جدی ندیده است.
تداوم پروازهای امدادی 
در فرودگاه بندرعباس

در ادامه انجام پروازهای کمک رسانی به 
حادثه بندر شــهید رجایی طی ۴۸ ساعت 
گذشــته هواپیمای »ایلوشین« )مخصوص 
اطفــای حریــق( از فــرودگاه بین المللــی 
بندرعباس ۱۰ سورتی پرواز انجام داده است 
و کنترلرها، پرسنل آتش نشــانی و هدایت 
زمینی هواپیما و مدیریت اپرون این فرودگاه 
در انجام پروازها نقش مهمی بر عهده دارند.

به گزارش شــرکت فرودگاه ها و ناوبری 
هوایــی ایــران، هواپیمای اطفــای حریق 
ایلوشین در هر پرواز، مخزن ۴۰ هزار لیتری 
خــود برای اطفــای حریــق را در فرودگاه 
بندرعبــاس پرُ و به منطقــه عملیات پرواز 

می کند.
برای نخستین بار در کشور سه مورد پرواز 
هواپیمای اطفای حریق ایلوشــین در شب 
انجام شده است که با تکنیک های ابتکاری 
عملیــات هوانــوردی فــرودگاه بین المللی 
بندرعبــاس، ایــن پرواز در شــب عملیاتی 
و زمان پر شــدن مخزن آب ایــن هواپیما 
نیز با هماهنگی های انجام شــده با پرسنل 
آتش نشانی و هدایت زمینی هواپیما و بخش 
مدیریت اپرون در فرودگاه بندرعباس از یک 

ساعت به ۲۰ دقیقه کاهش یافته است.
در عملیات بزرگ کمک رســانی هوایی، 
تلاش ها و نقش پرسنل آتش نشانی و هدایت 
زمینی هواپیما و بخــش مدیریت اپرون در 
فرودگاه بندرعباس بر کسی پوشیده نیست و 
پرسنل آتش نشانی و هدایت زمینی هواپیما 
و بخش مدیریت اپرون در این عملیات نقش 

بسیار مهمی را برعهده دارند.
تلاش های شبانه روزی بیش از ۲۰ پرسنل 
آتش نشانی و هدایت زمینی هواپیما و بخش 
مدیریت اپرون فــرودگاه بندرعباس در ۷۲ 
ساعت گذشــته سبب شد که زمان آبگیری 
هواپیمای ایلوشین اطفای حریق در فرودگاه 
بندرعباس از یک ساعت به ۲۰ دقیقه کاهش 
یابد تا عملیات اطفای حریق در بندرشهید 

رجایی با سرعت عمل بیشتری دنبال شود.
در ادامه کمک رســانی به بندر شــهید 
تجهیزات  پنــج هواپیمای حامــل  رجایی 
امــدادی و درمانی در فــرودگاه بین المللی 
بندرعباس به زمین نشسته است تا محموله 
ایــن پروازها به بندر شــهید رجایی منتقل 
شود. همچنین ســه بالگرد امدادی نیز در 
مجموعه طی ۴۸ ساعت گذشته بیش از ۶۰ 
بار برای پر کردن مخازن خود با پودر اطفای 
حریق و آب در این فرودگاه مســتقر شد تا 
عملیات اطفای حریق در بندر شهید رجایی 

با سرعت عمل بیشتری انجام شود.

»مردمسالاری«ازادامهتلاشبرایخاموشکردنآتشدربندرشهیدرجاییگزارشمیدهد

تلاش برای کاهش خسارت به بندر عباس
پیامرهبرانقلاباسلامیدرپیحادثهدردناکاسکله

شهیدرجاییبندرعباس:
مسئولانهرگونهسهلانگارییاتعمّدراکشف

وبرطبقمقرراتپیگیریکنند
درپی حادثه دردناک آتش سوزی در بندر شهید رجایی بندرعباس، حضرت 
آیت الله خامنه ای در پیامی ضمن تسلیت به خانواده های مصیبت زده ، مسئولان 
امنیتی و قضائی را موظف کردند که هرگونه سهل انگاری یا تعمّد در این حادثه 

را به طور کامل بررسی و کشف کرده و بر طبق مقررات پیگیری نمایند.
متن پیام رهبر انقلاب اسلامی به شرح زیر است:

بسم الله الرّحمن الرّحیم
انا لله و انا الیه راجعون

حادثه دردناک آتش ســوزی در بندر شــهید رجایی موجب اندوه و نگرانی 
است. مسئولان امنیتی و قضائی موظفند با بررسی کامل، هرگونه سهل انگاری 

یا تعمّد را کشف و بر طبق مقررات پیگیری کنند.
همه ی مسئولان باید خود را در پیشگیری از حوادث تلخ و خسارتبار موظف 
بدانند. اینجانــب رحمت و مغفرت الهی برای جانباختگان و صبر و ســکینه 
برای خانواده های مصیبت زده ی آنان و شــفای عاجل برای آسیب دیدگان این 
حادثه ی تلخ مسألت میکنم و از مردمان پرگذشتی که در لحظه ی نیاز آماده ی 

خون دادن به مصدومان شدند صمیمانه تشکر میکنم.
والسلام علیکم و رحمةالله

       سیّدعلی خامنه ای  
۷ اردیبهشت ۱۴۰۴

پزشکیان:
ایرانبرحقحاکمیتآذربایجانبرقرهباغ

تأکیددارد
رئیس جمهوری با اشاره به پیوندهای تاریخی، فرهنگی و خانوادگی میان 
ملت هــای ایران و آذربایجان افزود: این ارتباطات، زمینه ســاز شــکل گیری 
مسیری مناسب برای گســترش همکاری های منطقه ای خواهد بود. مسعود 
پزشکیان، در نشست هیئت های عالی رتبه ایران و جمهوری آذربایجان با ابراز 
خرسندی از حضور در باکو، گفت: مایه افتخار است که در جمهوری آذربایجان 
حضور دارم و در جمع مقامات کشور برادر و دوست شرکت می کنم. امیدوارم 
این ســفر و توافقات حاصل از جلســات کارشناسی پیشین، سرآغاز گام های 
بلندتری در مسیر توسعه روابط میان دو کشور باشد. رئیس جمهوری با اشاره 
به پیوندهای تاریخی، فرهنگی و خانوادگی میان ملت های ایران و آذربایجان 
افزود: این ارتباطات، زمینه ســاز شکل گیری مسیری مناسب برای گسترش 
همکاری های منطقه ای خواهد بود. پزشکیان همچنین با ابلاغ سلام های گرم 
مقــام معظم رهبری به مقامات آذربایجان، تصریح کرد: جمهوری اســلامی 
ایــران همواره بر حمایــت از حقوق مردم آذربایجان تأکید داشــته و بر این 
باور است که منطقه قره باغ بخش جدایی ناپذیر از خاک جمهوری آذربایجان 
اســت. رئیس جمهوری حضور هیئت ایرانی در باکو را نشــانه عزم جدی دو 
کشــور برای تحکیم پیوندها، تقویت وحدت و گسترش انسجام میان ایران و 

جمهوری آذربایجان دانست.

رئیسجمهوریدرباکو:
روابطایرانوآذربایجانریشهدرتاریخوفرهنگ

مشترکدارد
رئیس جمهوری به امضای توافقات میان ایران و آذربایجان در این ســفر 
اشــاره کرد و گفــت: تصمیم مهم دیگری که اتخاذ شــد، تدوین یک برنامه 
راهبردی جامع میان دو کشــور اســت که به دســتور رئیس جمهور محترم 
آذربایجان و با هماهنگی وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی ایران پیگیری 
خواهد شــد. این برنامه چارچوبــی برای گســترش همکاری های صنعتی، 
علمی، فرهنگی، اقتصادی، سیاســی و امنیتی میان ایران و آذربایجان فراهم 
خواهد کرد. مسعود پزشکیان در نشست مطبوعاتی مشترک با الهام علی اف، 
رئیس جمهور جمهوری آذربایجان، ضمن ابراز خرســندی از ســفر به باکو، 
گفت: پیش از هر چیز لازم می دانم از برادر عزیزم جناب آقای الهام علی اف، 
رئیس جمهــور محترم آذربایجان، به دلیل میزبانی گرم، صمیمانه و نگاه بلند 
ایشان نســبت به تحولات منطقه و آینده روابط دوجانبه، صمیمانه قدردانی 
کنم. رئیس جمهور با اشاره به پیشینه تاریخی روابط ایران و آذربایجان اظهار 
داشت: روابط ما ریشــه در قرون گذشته دارد و نه تنها تازه آغاز نشده، بلکه 
اســتمرار پیوندهای دیرینه ای اســت که میان ملت های ما برقرار بوده است. 
همانند همســایگانی که در کنار یکدیگر زندگی می کنند و یار و پشــتیبان 

یکدیگرند، ما نیز همواره در کنار هم بوده ایم و خواهیم بود.
پزشــکیان با تأکیــد بر اشــتراکات فرهنگی، دینی، اعتقــادی، فکری و 
سیاســی دو کشــور افزود: ما به این اشــتراکات افتخار می کنیم و بر مبنای 
همیــن پیوندهای عمیق، مصمم به تقویت هرچه بیشــتر روابط هســتیم. 
در بســیاری از زمینه ها می توانیم تجربیات خود را به اشــتراک بگذاریم، از 
بازارهــای یکدیگر بهره ببریم و ارتباطات منطقه ای را توســعه دهیم. رئیس 
جمهوری همچنین به امضای توافقات دوجانبه در این ســفر اشــاره کرد و 
گفــت: تصمیم مهــم دیگری که اتخاذ شــد، تدوین یک برنامــه راهبردی 
جامع میان دو کشــور است که به دســتور رئیس جمهور محترم آذربایجان 
و بــا هماهنگی وزارت امور خارجه جمهوری اســلامی ایران پیگیری خواهد 
شــد. این برنامه چارچوبی برای گســترش همکاری هــای صنعتی، علمی، 
فرهنگی، اقتصادی، سیاســی و امنیتی میان ایران و آذربایجان فراهم خواهد 
کرد. پزشــکیان با تأکید بر اهمیت همکاری های منطقه ای ادامه داد: ایران و 
آذربایجان می توانند با همکاری و احترام متقابل به تمامیت ارضی و ســلایق 
یکدیگــر، صلح، آرامــش و امنیت را در منطقه برقرار کنند. اگر کشــورهای 
اسلامی و همســایگان منطقه دست در دســت هم دهند، خواهند توانست 
الگویی موفق تر از آنچه امروز در اروپا می بینیم، ارائه کنند. رئیس جمهوری با 
اشاره به ضرورت گسترش همکاری های زیرساختی و اقتصادی تصریح کرد: 
ما می توانیم شــبکه های حمل ونقل و مالی را به هم متصل کنیم، تجارت را 
توســعه دهیم، کریدورهای شرقی-غربی و شمالی-جنوبی را فعال تر کنیم و 
زمینه های مشــترک برای سرمایه گذاری و تولید را فراهم آوریم. پزشکیان با 
تأکید بر اشــتراکات خانوادگی و تاریخی ملت های دو کشور خاطرنشان کرد: 
این پیوندهای عمیق، مانعــی در برابر هرگونه تلاش برای ایجاد تفرقه میان 
ماســت. با عزم و اراده ای که در رئیس جمهور محترم آذربایجان می بینم و با 
تعهدی که از ســوی ایران وجود دارد، اطمینان دارم همه توافقات موجود و 
آنچه در آینده تدوین خواهد شــد، با جدیت دنبال و عملیاتی خواهد شــد. 
رئیس جمهوری ضمن تشکر مجدد از میزبانی گرم آذربایجان گفت: به دلیل 
شرایط خاصی که در داخل کشور به وجود آمده، ناچاریم سفر خود را کوتاه تر 
کنیم، اما امیدوارم در آینده ای نزدیک بار دیگر در خدمت برادران عزیز خود 
در جمهوری آذربایجان باشــم. دکتر پزشکیان تأکید کرد: هنگام حضور در 
جمهوری آذربایجان، احساس می کنم در میان مردم خودم هستم؛ گویی در 
تبریز یا اردبیل حضور دارم. این احســاس نزدیکی و برادری، سرمایه بزرگی 
برای توســعه ارتباطات اقتصادی، فرهنگی، علمی و امنیتی میان دو کشــور 
اســت. ان شاءالله با تلاش های مشترک، آینده ای روشن برای ملت های خود و 

نسل های آینده رقم خواهیم زد.
ارتباط ما با جمهوری آذربایجان باید بیش از پیش تقویت شود

رئیس جمهور بــا تأکید بر عمق روابط تاریخــی و فرهنگی میان ایران و 
آذربایجان اظهار داشت: ارتباط ما با آذربایجان تنها بر پایه همسایگی نیست، 
بلکه ریشــه در پیوندهای تاریخی، فرهنگی و اجتماعــی دارد که باید بیش 
از پیش تقویت شــود. مســعود پزشکیان صبح دوشــنبه پیش از عزیمت به 
آذربایجان با اشاره به اهداف این سفر اظهار داشت: هدف از این سفر، گسترش 
مناسبات دوستانه و توسعه همکاری ها با کشور برادر و دوست آذربایجان است. 
در این ســفر، دیدارهایی با مقامات و مسئولان جمهوری آذربایجان خواهیم 
داشــت. رئیس جمهوری با تأکید بر فرصت ها و امکانات گسترده موجود میان 
دو کشــور افزود: در زمینه های مختلف از جمله تجــارت، علم، حمل ونقل و 
انرژی، ظرفیت های مناســبی برای همکاری وجود دارد که باید با تعامل، این 
ظرفیت ها را به مرحله عملیاتی برســانیم. پزشکیان با اشاره به اهمیت ایجاد 
پیوندهای حمل ونقلی میان ایران، آذربایجان و روسیه خاطرنشان کرد: توسعه 
مسیرهای ریلی، جاده ای و ارتباطات اقتصادی می تواند موجب رشد و رونق هر 

سه کشور شود و فرصت های جدیدی برای منطقه به وجود آورد.

رهبری

دولت

۳۸سورتیپروازبالگردهایسپاهبرای
امدادرسانیواطفاءحریقبندررجایی

فرمانــده نیــروی دریایی ســپاه از ۳۸ ســورتی پرواز 
بالگردهای ایــن نیرو برای امدادرســانی و اطفاء حریق در 
بندر شهید رجایی خبر داد. به گزارش ایسنا، سردار دریادار 
علیرضا تنگسیری فرمانده نیروی دریایی سپاه با اعلام این 
خبر اظهار کرد: بالگردهای نیروی دریایی سپاه ۳۸ سورتی 

پرواز امدادی و اطفاء حریق داشته اند.
وی با اشاره به پیگیری روند درمان مصدومان حادثه بندر 
شــهید رجایی، گفت: ۲۳۲ نفر از مصدومان حادثه شــهید 
رجایی در بیمارستان نیروی دریایی سپاه پذیرش شدند. در 
پی وقوع حادثه انفجار کانتینرها در بندر شهید رجایی استان 
هرمزگان، یک فروند هواپیمای »ایلیوشین« نیروی هوافضای 
سپاه پاسداران و بالگردهای نیروی دریایی سپاه به عملیات 

خاموش کردن آتش، کمک کرده اند.

بررسیدربارهسهلانگارییاتعمّد
درحادثهاسکلهشهیدرجایی

درحالانجاماست
فرمانده سپاه استان هرمزگان با اشاره به تشکیل کمیته  
جهت بررســی علل حادثه اسکله شهید رجایی، اعلام کرد: 
بررسی های لازم درباره کشف هرگونه سهل انگاری یا تعمّد 

در حادثه اسکله شهید رجایی در حال انجام است.
ســردار اباذر سالاری فرمانده سپاه استان هرمزگان ظهر 
دوشنبه در جریان بازدید از محل سانحه آتش سوزی در بندر 
شــهید رجایی در  گفت وگو با خبرنگار اعزامی ایسنا اظهار 
کرد: مجموعه ســپاه کمتر از نیم ساعت بعد از وقوع حادثه 
در محل حضور پیدا کرد. تلاش مان بر این بود که با بســیج 
همه امکانات و در مرحله نخست با استفاده از ظرفیت های 
آمبولانسی و ظرفیت های مختلفی که داشتیم در کنار دیگر 
دستگاه ها و مجموعه های امدادرسان حضور یافته و نسبت به 

انتقال مصدومان اقدام کنیم.
وی افــزود: همچنین مجموعه ای  از پرســنل ســپاه و 
بســیج در بیمارســتان ها حضور پیدا کردند تا هم اقدامات 
مربوط به نظم بخشی را انجام دهند و هم به عزیزان مان در 
مجموعه کادر درمان که در حال تلاش هستند، کمک کنند. 
همچنین در محل وقوع حادثه نیز در کنار عزیزان خدمات 

رسان بودیم تا هر چه زودتر حریق اطفا شود.
فرمانده سپاه امام سجاد )ع( استان فارس گفت: به لطف 
خدا و همت مجموعه آتش نشانی و دستگاه های مختلفی که 
به محل وقوع حادثه اعزام شــدند، بخش عمده ای از مسأله 
حل و تقریباً آتش اطفا شــده و لکــه گیری هایی در حال 
انجام است. سردار ســالاری درباره ارزیابی خود از همکاری 
دستگاه های مختلف سانحه به وقوع پیوسته در بندر شهید 
رجایــی عنوان کرد: همکاری دســتگاه های مختلف خیلی 
خوب و عالی بود و به لطف خدا همه دســتگاه های خدمات 
رسان با وحدت و انسجام پای کار بودند. همچنین مسئولان 
محترم اعم از ریاســت محترم جمهوری و وزرای مختلف و 
مجموعه امداد و نجات کشور پای کار بودند و یک وحدت و 
انسجامی شکل گرفت و همگی از بدو ورود به استان و محل 
حادثه تلاش های خود را نســبت به خدمت رسانی مبذول 
داشــتند. وی همچنین با اشاره به پیام مقام معظم رهبری 
درپی حادثه دردناک اسکله شهید رجایی بندرعباس و تاکید 
ایشان بر ضرورت بررسی و کشــف هرگونه سهل انگاری یا 
تعمّد در این حادثه از سوی مسئولان امنیتی و قضائی اظهار 
کرد: کمیته ای برای این موضوع تشکیل شده و بررسی های 
لازم در حال انجام اســت. انشاءالله که هرچه زودتر موضوع 
اصلی که مســئله اطفا به اتمام برســد و مراحل بعدی کار 

انجام شود.

آمادگیبیمارستانهاینیرویزمینی
ارتشبرایخدمترسانی

بهمصدومانحادثهبندرشهیدرجایی
رئیس اداره بهداشــت، امداد و درمــان نزاجا با تاکید بر 
ارائه خدمات به مصدومان حادثه بندر شهید رجایی، گفت: 
بیمارستان ها و مراکز درمانی نیروی زمینی ارتش در سراسر 
کشــور، به ویژه در منطقه  جنوب، آماده  پذیرش، درمان و 
ارائه خدمــات تخصصی به مصدومان حادثــه  انفجار بندر 
شــهید رجایی با بالاترین سطح هســتند.به گزارش ایرنا، 
امیر ســرتیپ دوم پزشک شهباز زارعی روز دوشنبه  ضمن 
تســلیت درگذشت جمعی از هموطنان در حادثه انفجار در 
بندر شهید رجایی بندرعباس، اظهار داشت: بیمارستان ها و 
مراکز درمانی تحت پوشــش اداره بهداشت، امداد و درمان 
نیروی زمینی ارتش در سراســر کشــور، به ویژه در منطقه  
جنوب، آماده  پذیرش، درمــان و ارائه خدمات تخصصی به 
مصدومان این حادثه  در بالاترین ســطح هستند. وی ضمن 
ابراز همدردی با آســیب دیــدگان و خانواده هــای داغدار 
حادثه بندر شهید رجایی، تصریح کرد: با توجه به موقعیت 
جغرافیایی بیمارستان ۵۷۶ نیروی زمینی ارتش در شیراز که 
در نزدیکی محل حادثه قرار گرفته، هم رزمان و کادر درمانی 
این بیمارستان با دغدغه فراوان و به صورت خستگی ناپذیر، 
منتظر ارائه خدمات درمانی به مصدومان این حادثه هستند. 
سرتیپ دوم زارعی با اشــاره به شعار »ارتش فدای ملت«، 
خاطرنشان کرد: اداره بهداشت، امداد و درمان نیروی زمینی 
ارتش با بسیج تمامی امکانات و ظرفیت های موجود و با حضور 
پزشکان، پرستاران، متخصصان جراحی و تیم پزشکی سیار، 
آمادگــی کامل خود را برای پذیرش مصدومان این حادثه و 
ارائه خدمات درمانی به آسیب دیدگان را در بیمارستان های 
منطقه تهران و ســایر مناطق کشــور اعلام می دارد. رئیس 
اداره بهداشــت، امداد و درمان نیروی زمینی ارتش با بیان 
اینکه ارتش همواره در بحران ها و مقاطع حســاس در کنار 
مردم شریف ایران ایستاده است، اظهارکرد: امکانات درمانی، 
اتاق های عمــل، بخش های اورژانس، واحدهای پاراکلینیک 
)آزمایشگاه، رادیولوژی(، تیم های پزشکی و کادر پرستاری 
بیمارســتان های نیروی زمینی ارتــش در حالت آماده باش 
کامــل قرار گرفته اند تا بتوانیم در خدمت آســیب دیدگان 
این حادثه باشیم. وی همچنین اعلام کرد، متخصصان کادر 
درمان نیروی زمینی ارتش در حوزه های جراحی پلاستیک، 
سوختگی و دیگر تخصص ها می توانند ارائه خدمات درمانی 

به هم وطن آسیب دیده را انجام دهند.

تجهیزاتونیرویانسانیارتش
تابرقراریآرامشدربندرشهیدرجایی

حضوردارند
معاون هماهنگ کننده نیروی پدافند هوایی ارتش،گفت: 
تجهیزات و نیروی انســانی مجموعه ارتش و منطقه جنوب 
شرق تا برقراری ثبات و آرامش در بندر شهید رجایی حضور 
خواهند داشت. به گزارش ارتش، امیر سرتیپ محمد یوسفی 
خوش قلب در مراسم صبحگاه عمومی ستاد این نیرو ضمن 
ابراز همدردی با هموطنان آسیب دیده در حادثه بندرعباس 
بیان داشــت: تجهیزات و نیروی انســانی مجموعه ارتش و 
منطقه جنوب شرق همگام با سایر سازمان ها مشغول خدمت 
رسانی به هموطنان و مجموعه های آسیب دیده هستند و تا 

برقراری ثبات و آرامش حضور خواهند داشت.

دفاعی


